
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA
CELEBRADA PEL PLE DE L'AJUNTAMENT

EL DIA 27 DE NOVEMBRE DE 2003

Membres assistents:

Sr.  Gabriel Coll Barceló
Sr.  Maria Dolores Matas Cendra
Sr. Jaime Capel Rotger
Sr. Miquel Bernat Bosch
Sr. Lourdes Noguera Bosch
Sr. Sebastian Coll Jaume
Sr. Margarita Camps Gaya
Sr. Antoni Vidal Matas
Sr. Miquel Enseñat Riutort

Membres que han excusat la seva absència:
Sr. Pere Trias Aulí

A la Vila d'Esporles, Comunitat Autònoma de les Illes Balears, essent les vint
hores i trenta minuts del dia vint-i-set de novembre de dos mil tres, es reuneix a la Sala
d'Actes de la Casa de la Vila, en primera convocatòria, el Ple de la Corporació sota la
Presidència del Sr. Batle, Jaume Pou Reynés, i amb l'assistència dels Senyors Regidors
que es relacionen a l'encapçalament, a l'objecte de celebrar sessió ordinària i en ella
tractar els assumptes inclosos a l'ordre del dia, el qual fou degudament notificat. Assisteix
com a Secretària la de la Corporació, Sra. Maria Dolores Sureda Trujillo.

ACTES ANTERIORS.- El Sr. Batle pregunta si qualque membre de la
Corporació ha de fer qualque observació a l’acta de la sessió ordinària de dia 30
d’octubre 2003, repartida juntament amb la convocatòria.

No es presenta cap observació, per la qual cosa l’acta es considera aprovada.

CORRESPONDÈNCIA I DISPOSICIONS OFICIALS.- A l'apartat de
correspondència, es dóna compte del següent:

- Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 3359, de dia 17.11.2003,
remissió documentació Agenda Local 21 a Cooperació Local.

- Delegació del Govern, registre d’entrada núm. 3379, de dia 19.11.2003,
concentració prevista Centre Salut.

- Delegació del Govern, registre d’entrada núm. 3392, de dia 20.11.2003,
subvenció candidats eleccions 2004.

- Servei d’Ocupació, registre d’entrada núm. 3399, de dia 20.11.2003,
subvenció Punt d’Informació Laboral 2004.



- Ministeri d’Economia i Hisenda, registre d’entrada núm. 3401, de dia
20.11.2003, Congrés 25 anys Constitució.

- Associació de Joves d’Esporles, registre d’entrada núm. 3152, de dia
29.10.2003, inscripció registre associacions.

- Servei d’Ocupació, registre d’entrada núm. 3158, de dia 29.10.2003, no
pròrroga conveni gestió ocupació informació.

- Conselleria Comerç i Indústria, registre d’entrada núm. 3162, de dia
30.10.2003, activitats classificades.

- Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 3164, de dia 30.10.2003,
ordenança Taxa Residus Voluminosos.

- Conselleria de Presidència, registre d’entrada núm. 3166, de dia 30.10.2003,
canvi domicili Direcció Menors i Família.

- Institut Nacional d’Estadística, registre d’entrada núm. 3168, de dia
30.10.2003, serveis consulta llistat electoral.

- Consell de Mallorca, registre d’entrada núm. 3215, de dia 04.11.2003, jornada
treball plans residus.

- Conselleria d’Interior, registre d’entrada núm. 3229, de dia 6.11.2003,
convocatòria reunió per repartir Fons Cooperació.

- Institut Balear d’Afers Socials, registre d’entrada núm. 3231, de dia
06.11.2003, renovació pròrroga Serveis Ajuda Domicili.

- Conselleria d’Obres Públiques, registre d’entrada núm. 3254, de dia
7.11.2003, sol·licitud informació per millora transport públic.

DECRET DE BATLIA.- La Secretària dóna compte dels decrets de Batlia haguts
des de l'últim Ple, els quals són el següents: des del núm. 342/03 fins el 377/03

DECRET DE BATLIA núm. 365/03

Renovació Conveni IBAS, vist l’escrit dirigit a aquest Ajuntament, registre
d’entrada 323, de dia 6 de novembre de 2003, l’Institut Balear d’Afers Socials, en relació
a la pròrroga del conveni de Servei d’Ajuda a Domicili, per la present venc a resoldre el
següent:

Expressar a l’Institut Balear d’Afers Socials el desig de l’Ajuntament d’Esporles de
renovar per a l’any 2004, el conveni d’Ajuda a Domicili signat entre l’esmentat Institut i
aquest Ajuntament.

Donar compte d’aquest decret a la primera sessió ordinària del ple de
l’Ajuntament per a la seva ratificació.

Se sotmet a votació la ratificació del Decret de Batlia núm. 365/03 i és aprovat per
unanimitat.

DECRET DE BATLIA núm. 366/03

Vista la proposta de conveni de col·laboració entre la Conselleria d’Interior i
l’Ajuntament a fi de posar en funcionament la Policia Turística, i als efectes del que
estableix l’article tercer, delego a favor de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears, la
realització de les proves selectives d’accés del personal que ha de prestar serveis com a



Policia Turístic, de conformitat amb el que regula l’article 4 del Decret 146/2001, de 21 de
desembre, pel qual s’estableixen la formació, l’ingrés, la promoció i la mobilitat dels
policies locals de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears, seguint el que preveu la
Llei de Coordinació de Policies Locals, de 26 d’octubre de 1988.

Es donarà compte del contingut d’aquest Decret a la primera sessió ordinària del
Ple que tingui lloc amb posterioritat a la data de signatura d’aquest Decret.

Se sotmet a votació la ratificació del Decret de Batlia núm. 365/03 i és aprovat per
unanimitat.

SUPLEMENT DE CRÈDIT.- El Sr. Gabriel Coll Barceló dóna lectura a la següent
proposta:

PROPOSTA DE SUPLEMENT DE CREDIT 1/03

Per tal de realitzar despeses que no poden demorar-se fins el proper
exercici, i no essent ampliable el crèdit consignat al pressupost de la Corporació
d’acord amb l’art. 158 i següents de la Llei 39/88, de 28 de desembre, es proposa:

Aprovar el següent suplement de crèdit:

PARTIDA                                                                  Crèdit a suplementar

1-62 Inversió nova func.serveis 555,00 euros
45-62 Inversió nova func.serveis 275,00 euros
44-22 Materials, subministr. I altres

( factura GESA)
15.000 euros

45-21 Reparacions, manteniment i conserv. 3.000 euros
46-22 Materials, subministr. I altres 17.000 euros
45-41 A organismes autònonoms 470 euros
45-22 Materials, subministr. I altres 26.200 euros
1-22 Materials, subministr. I altres 3.000 euros

                   Total ………….. 65.500 euros

RECURSOS FINANÇAMENT

Majors ingressos recaptats sobre els totals prevists en el pressupost
corrent.

Partida Majors ingres.
11201 De naturalesa urbana 20.500 euros
42000 Participació Tributs Estat 45.000 euros

                   Total……….. 65.500 euros



El Sr. Antoni Vidal diu que el seu grup votarà en contra perquè entén que aquest
Ajuntament ve desenvolupant la seva activitat molt per damunt de les seves possibilitats,
ja que només en festes es pot veure el que s’ha gastat i el que s’ha passat del previst i la
factura de GESA denota una falta de tenir esment i control, si bé en altres despeses hi
poden estar d’acord. I recordar que quan el seu grup governava va intentar reduir les
despeses sense deixar de prestar el servei, per exemple de festes, les muntà de manera
de reduir la despesa i sobretot dugué un control exhaustiu de la despesa.

 El Sr. Gabriel Coll diu que en part és veritat que les despeses havien passat del
previst, però que amb el que no hi pot estar d’acord és amb l’acusació que el PSM, quan
governava administrava millor, sí diferent i li recorda que durant el seu mandat va estar
recolzat pel grup PP, del contrari aquestes iniciatives no haguessin prosperat, i que
l’endeutament en aquells moments era prou important per prendre les mesures que es
prengueren, però que en l’estat actual no estava malament voler millorar les festes.

La Sra. Margalida Camps diu que el seu grup s’abstindria, sense voler entrar en
exercicis anteriors, que creu que la partida de festes s’havia de controlar millor.

El Sr. Miguel Bernat diu que des de les festes que va dur el PSM tot havia pujat,
per tant la despesa ara era més important i que millorar la qualitat i la cultura costa diners,
però que era un tema a discutir si hi havia algú que pensàs que no s’havia de fer tal
despesa, que el seu punt de vista era que la qualitat era important i aquesta costa diners.

El Sr. Vidal diu que li agradaria poder gastar molt més en cultura, però que
desprès s’han d’estrènyer en algunes coses i que el PP, diu, no havia fet cap esforç per
l’economia municipal.

El Sr. Miquel Ensenyat diu que no s’explica el muntant de la factura de GESA i es
pregunta si no havia fet lectura del comptador i com l’Ajuntament no ho havia detectat?

El Sr. Batle li respon que sí es fa la lectura del comptador però que aquest estava
espenyat i donava error i per això es tardà en detectar l’errada. També diu que una dada
que denotava que es portaven els pressupost ben estudiats era haver pogut arribar al
mes de novembre sense més suplement de crèdit en tot l’any que aquest, que això volia
dir que es controlava al màxim possible la despesa de l’Ajuntament.

Se sotmet a votació la proposta i és aprovada amb el següent resultat:
- Cinc (5) vots a favor, quatre (4) del PP i un (1) de UM.
- Quatre (4) vots en contra del PAS-PSM.
- Dues (2) abstencions del PSOE.

PAC MÒBIL PER AL CENTRE DE SALUT.-  La Sra. Maria Dolores Matas
Cendra, dóna lectura a la següent proposta:

Els sotasignats, regidors dels quatre grups polítics de l’Ajuntament d’Esporles,
assabentats de la necessitat de comptar el Centre de Salut de Tramuntana (Esporles,
Banyalbufar, Valldemossa i Estellencs), d’un vehicle per a urgències,

EXPOSAM



Que el Centre de Salut de Tramuntana atén les urgències dels següents municipis:
Esporles, Valldemossa, Banyalbufar i Estellencs.
Que les distàncies a recórrer són prou importants, des del Centre de Salut als municipis
de Banyalbufar, Estellencs i Valldemossa.
Els desplaçaments als nuclis urbans són dificultosos a causa de la dificultat
d’aparcaments i carrers estrets.

Per tot això fem la següent

PROPOSTA

Sol·licitar a la Conselleria de Sanitat i Salut, un vehicle PAC MÒBIL, assignat al Centre de
Salut de Tramuntana.

Se sotmet a votació la proposta i és aprovada per unanimitat.

CONVENI POLICIA TURÍSTICA.- El Sr.Miquel Bernat Bosch dóna lectura a la
següent proposta:

P R O  P O S T A

   Vista la proposta de conveni de col·laboració entre la Conselleria d’Interior i
l’Ajuntament d’Esporles a fi de posar en funcionament la policia turística, venc a
proposar al ple el següent acord:

- Aprovar el present conveni de col·laboració entre la Conselleria d’Interior i
l’Ajuntament d’Esporles per  posar en funcionament la policia turística.

- Autoritzar el Sr. Batle per signar el documents oportuns.

  El Sr. Sebastià Coll demana si és necessària per al poble d’Esporles la policia
turística, si efectivament solucionaria els problemes de trànsit i si s’ha fet un estudi
dels municipals que fan falta per solucionar els problemes actuals del poble.

El Sr. Batle li respon que efectivament amb aquesta contractació no es
solucionaran tots els problemes, però sí almenys ajudarà a solucionar algunes coses, i
que hi ha un expedient iniciat per a la creació del cos de policia i que en el pròxim
pressupost s’està estudiant la possibilitat d’ampliar la plantilla de policies.
  El Sr. Coll diu que creu que hi ha un caos circulatori i que, entre d’altres coses,
és necessària una grua.
  La Sra. Lourdes Noguera demana si les úniques funcions de la policia són de
trànsit, ja que només es parla d’això.
   Se li respon que efectivament la policia té també altres funcions.

Se sotmet a votació la proposta i és aprovada per unanimitat.



CONVENI AGÈNCIA TRIBUTÀRIA.- El Sr. Miquel Bernat Bosch dóna lectura a la
següent proposta:

PROPOSTA

Vist el conveni de col·laboració entre l’Agència Estatal de l’Administració Tributària
i la Federació Espanyola de Municipis i Províncies en matèria de subministrament
d’informació de caràcter tributari a les Entitats Locals, venc a proposar el següent acord:

Aprovar acordar l’adhesió íntegra al conveni subscrit entre l’Agència Estatal
d’Administració Tributària i la Federació Espanyola de Municipis i Províncies en matèria
de subministrament d’informació de caràcter tributari.
  

El Sr. Miguel Bernat demana si es té en compte en aquest conveni allò
establert per la Llei de Protecció de Dades.
  El Sr. Batle li respon que efectivament el conveni està al cas d’aquesta Llei.

Se sotmet a votació la proposta i és aprovada per unanimitat.

MOCIÓ PP. CONSTITUCIÓ ESPANYOLA 1978.- El Sr.Miquel Bernat dóna
lectura a la següent proposta:

D. Miquel Bernat Bosch, Portaveu del Grup Municipal Popular a l´Ajuntament
d’Esporles, en nom i representació del mateix i en el marc establert en els articles 91.4
i 97.3 del Reglament d´Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats
Locals de 1986, eleva al Ple de la Corporació per al seu debat la següent

M O C I Ó

La Constitució Espanyola de 1978, de la qual ara celebram el seu vint-i-cinquè
aniversari, és el fonament de la nostra estabilitat institucional i política. Una estabilitat
que ens ha permès comptar amb una vida política caracteritzada per la normalitat i
l’absència d’ensurts, la qual cosa ha estat sempre un anhel de la societat espanyola.
El marc constitucional ens ha homologat amb els nostres veïns europeus i ens ha
permès, -exercint les nostres llibertats i desenvolupant les iniciatives personals en un
clima de certesa-, crear progrés i benestar.

Aquesta tasca modernitzadora ha estat obra del conjunt de la societat espanyola, que
va decidir encarar el futur amb la consciència de les grans oportunitats que li oferia el
nou marc constitucional. Tot allò va crear un clima molt favorable per a que es pogués
dur a terme el transcendental canvi del qual hem estat protagonistes el conjunt dels
espanyols.



Han estat  vint-i-cinc anys particularment fecunds per a la societat espanyola. Ha estat
un èxit del qual tots podem sentir-nos i hem de sentir-nos partícips. Perquè crèiem que
podem afirmar que l’Espanya constitucional , l’Espanya d’avui, políticament
democràtica i descentralitzada, econòmicament oberta i culturalment moderna, és
l’Espanya que sempre havíem volgut tenir els espanyols.

Les raons que han fet viable la transformació de la nostra societat segueixen essent
vigents, justament perquè sense el manteniment del consens no es pot donar la
seguretat i l’estabilitat que reclama més que mai el context en el qual vivim, que és un
context de canvi.

Els valors polítics consagrats a la Constitució i als Estatuts d’Autonomia ens han
permès ser el que som avui: una societat europea i occidental avançada que
progressa en pau i prosperitat. Aquests valors han configurat un camí que ha funcionat
i funciona i que es mostra capaç de resoldre els problemes que poden anar sortint,
sense alterar les normes del joc.

En front dels plans que defugen la Constitució, ratificam la nostra confiança i el nostre
recolzament als Estatuts d’Autonomia i especialment a l’Estatut de Guernica, com a
lloc de trobada de la plural societat basca i fruit del mateix esperit de consens amb el
qual fou elaborat el text constitucional.

L’Estatut fou obra de tots i el poble basc el va ratificar amb una molt àmplia majoria.
Amb la Constitució i amb l’Estatut, el País Basc disposa d’un marc institucional que
garanteix la democràcia i la llibertat, així com el més alt nivell d’autogovern que ha
conegut en la seva història.

Únicament l’organització terrorista E.T.A. es va declarar enemiga de la nostra
democràcia. E.T.A. va voler imposar un règim de terror a la societat basca amb la
finalitat d’aconseguir la secessió d’Espanya i implantar un règim totalitari al País Basc.

ETA no ha deixat d’assassinar en aquests anys, ha deixat en el seu camí centenars de
víctimes innocents, ha provocat patiments incalculables, ha despreciat la dignitat
humana i ha volgut acabar amb les nostres llibertats.

No podem admetre el trencament de les regles del joc que ens donàrem als
espanyols, quan concordàrem un projecte de convivència duradora basat en els pilars
de l’Estat de Dret i en l’adopció d’un model d’Estat que acollís la realitat d’Espanya
entesa com a nació plural.

És un deure moral de tots els demòcrates, per damunt de qualsevol altra consideració,
la defensa de la Constitució i els Estatuts d’Autonomia, perquè és la única manera de
defensar les llibertats, els drets i la dignitat humana en què es fonamenta la nostra
convivència.

Defensar la Constitució i els Estatuts és una causa noble. És allò que ens garanteix
que no s’instal·li a Espanya cap model de societat excloent.

Per això, se sotmet a la consideració del Ple l’adopció dels següents acords:

Primer: L’Ajuntament d’Esporles manifesta la seva oposició a qualsevol iniciativa que
pretengui la vulneració de l’Ordre Constitucional i la ruptura de la convivència en
llibertat dels espanyols.



Segon:Manifestar i renovar la seva adhesió a la Constitució i als Estatuts d’Autonomia
com a valors fonamentals que representen el marc de convivència social i territorial
decidit pel poble espanyol.

Tercer: Fer una crida a tots els sectors socials, econòmics i culturals de les Illes
Balears i a les associacions i institucions públiques i privades que la vertebren per a
què manifestin llur adhesió als valors de la Constitució Espanyola i als Estatuts
d’Autonomia que conformen el nostre actual model d’Estat.

Quart: L’Ajuntament d’Esporles, com a representant de tots els veïns d’aquest
municipi, insta el Govern de les Illes Balears a recolzar el Govern de la Nació, com a
custodi de l’interès general dels espanyols a les iniciatives jurídiques i polítiques que
dugui a terme en defensa de l’Ordre Constitucional i de l’Estat de Dret.

La Sra. Margarita Camps presenta una esmena a la totalitat de la moció
presentada pel PP i dóna lectura a la mateixa:

MOCIO PSOE-PLA IBARRETXE

Aquesta moció la volem presentar com a alternativa a la que presenta el PP.
No podem acceptar la seva per intolerant, perquè no posa en valor el diàleg, perquè
manifesta una actitud tancada a l’esperit de consens i de convivència que la
Constitució manifestava.

MOCIÓ

La Constitució, ratificada amb referèndum fa 25 anys, ha estat l’eina fonamental
que ha permès que la democràcia es consolidés plenament a l’estat espanyol. La
Carta Magna va afrontar problemes històrics des d’una perspectiva modernitzadora,
flexible, adaptable als temps i a les circumstàncies, a l’evolució de la societat.

No creiem que la Constitució hagi perdut la seva validesa. Ans el contrari, és
l’element vertebrador del sistema democràtic, garantia de llibertats i drets dels
ciutadans i de l’harmoniosa convivència entre persones, regions i nacionalitats.

Així, el deure moral de tots els demòcrates, per sobre de qualsevol
consideració, és treballar a favor de la convivència pacífica, de la defensa de les
llibertats i dels drets de les persones i de les societats. I això, no s’aconsegueix només
amb  paraules, sinó que són necessàries actituds. Amb grans declaracions de defensa
a favor de la Constitució i, alhora, amb menyspreu als que opinen d’una altra manera,
no s’aconsegueix cap millora en la convivència. Més bé al contrari. Una societat no es
pot construir sobre l’odi i el rebuig frontal a les opinions dels altres, ni sobre la
intolerància i les actituds intransigents.

Hem d’entendre la Constitució com a eina de diàleg, que fa possible la
convivència i el progrés de tots els ciutadans i ciutadanes. Per això, amb aquest
esperit encara viu, després de 25 anys, es proposa l’adopció dels següents acords:

1.- L’Ajuntament d’Esporles manifesta que la millor actitud  per a la convivència
de les persones és el diàleg i el consens, mai la violència. Així, constata que amb
actituds intransigents i bel·ligerants, amenaces, o pressions innobles, sense voler
asseure’s a discutir el problemes, mai no s’aconseguirà una societat lliure, democràtica
i solidària que visqui en pau. Més bé al contrari, l’ús del menyspreu, de la ruptura del
diàleg i d’actituds absolutistes, envers les opinions dels altres, significa una clara



voluntat de no arribar mai a cap acord i de crispar la vida política i la convivència de les
persones.

2.- En el 25è aniversari de la Constitució Espanyola, l’Ajuntament d'Esporles
constata la vigència dels valors de consens, el diàleg i la convivència, que inspiraren
en el seu moment la redacció i aprovació de la llei fonamental, que va instaurar la
democràcia a l’Estat espanyol, posant punt i final a l’anacrònica dictadura franquista.

3.- L’Ajuntament d’Esporles constata que la proposta unilateral d’un nou Estatut
per a Euskadi, conegut com a “Pla Ibarretxe”, per dur-se a terme, necessita de la
modificació de la Constitució, aprovà per referèndum del poble espanyol. Per tant, així
com està plantejat, és un document polític inoperatiu, un projecte revisió de
l’autogovern que respon simplement als interessos conjunturals d’un partit. Per això,
l’Ajuntament d’Esporles insta el Govern de la Comunitat Autònoma d’Euskadi a retirar
l’esmentat projecte de la cambra basca, a revisar la forma com ha plantejat l’esmentat
projecte de la cambra basca, a revisar la forma com ha plantejat l’esmentat projecte i
iniciar un procés de reforma de “l’Estatut de Guernica”. Amb l’esperit d’assolir un
consens ampli i representatiu entre les forces polítiques i la societat basca.

4.- L’Ajuntament d'Esporles insta el Govern de l’Estat a canviar de talant, a
abandonar la política de crispació envers el fet autonòmic, a recuperar el diàleg
institucional amb totes les comunitats autònomes, en especial amb la d’Euskadi, a
treballar a favor de la pau, a recuperar el debat anual de l’estat de les autonomies al
Senat i a modificar la legislació actual per a que el Senat esdevingui autèntica cambra
de representació territorial.

5.- De la mateixa manera, l’Ajuntament d'Esporles insta el Govern de la
Comunitat Autònoma d’Euskadi a recuperar el diàleg institucional amb el govern de
l’Estat, basat en la lleialtat constitucional i en la renúncia a plantejaments excloents i
de ruptura, per continuar amb el progrés d’Euskadi en convivència harmoniosa i en
pau.

El Sr. Miguel Bernat diu, al respecte de l’esmena presentada pel PSOE, que
tota és assumible excepte el punt 4, que si el retira que es pot estudiar per acceptar-
ho.
  La Sra. Margalida Camps li respon que la Moció es presenta en la seva
integritat i que no retira res.
  El Sr. Miguel Bernat diu que el diàleg és positiu i que hi ha de ser, però a un
lloc diferent, a l ‘Estat, que l’Ajuntament no té arguments per reformar els Estatuts
d’Autonomia, que aquesta pertany a una altra entitat, si bé és veritat que es pot
recolzar si arribàs el cas.

El Sr. Miguel Ensenyat dóna lectura al següent:

ARGUMENTARI DAVANT LA MOCIÓ DEL PP CONTRA EL PLA IBARRECHE

Volem deixar ben clara la nostra condemna a l’actuació de l’organització
terrorista ETA i la nostra solidaritat amb totes les víctimes de la violència. També hem
de deixar ben clar el compromís del PSM amb la cultura de la pau i el respecte als
drets humans arreu del món.

Pensam que el plenari d’un Ajuntament no és el lloc idoni per discutir sobre la
política basca o sobre les relacions entre el País Basc i l’Estat. En aquest sentit, creim
que un plenari sí és el lloc adequat per manifestar, quan faci falta, la nostra condemna
a la violència terrorista i també per manifestar el nostre suport a totes les víctimes
d’aquestes actuacions. Però el Pla Ibarretxe no és això, ni necessita cap condemna
perquè d’ell no se’n desprèn cap agressió a la vida.

Demanar el suport, com fa el PP, per posicionar-se en contra d’una iniciativa
política –d’altra banda legítima, en tant que la proposa un govern democràticament



elegit- només serveix per a perpetuar el clima d’enfrontament permanent de l’Estat
amb una majoria del poble basc. Demanar el suport per a censurar el Pla Ibarretxe
només respon a l’estratègia política i electoral del PP.

No estam d’acord amb aquesta estratègia del PP, d’involucrar tots els
Ajuntaments de l’Estat per a posicionar-los en contra del govern basc. El PP hauria
d’assumir la seva responsabilitat i no defugir-la amb mocions com aquesta. El govern
espanyol i el basc, més prest o més tard, han de parlar, han de dialogar, i han d’arribar
a acords. Els ajuntaments no s’hi haurien d’involucrar, són els dos governs els que han
de fer front a les seves responsabilitats.

No podem entrar en polèmiques que no ens afecten directament només perquè
el PP hi té un interès electoral. En aquest sentit es pot recordar el rebumbori aixecat
davant la proposta d’Euroregió de Maragall i altres actuacions sempre tendents a
criminalitzar qualsevol posició discrepant amb la seva visió centralista de l’Estat.

Nosaltres no podem posicionar-nos ni positivament ni negativament i que, en
tot cas, han de ser els bascs els que ho han de fer.

Per finalitzar volem recordar al PP que el que és més important per a les Illes
Balears no és el Pla Ibarretxe, sinó la reforma de l’Estatut i el canvi de finançament
autonòmic. En aquest sentit ens agradaria saber si el PP està d’acord amb la reforma
de l’Estatut, o no. O si creuen que l’Estatut ha de ser immutable com la Constitució.

Se sotmet a votació la proposta presentada pel PSOE i no és aprovada amb el
següent resultat:

- Dos (2) vots a favor del PSOE.
- Cinc (5) vots en contra, quatre (4) PP i un (1) UM.
- Tres (3) abstencions del PAS-PSM.

Se sotmet a votació la proposta presentada pel PP i queda amb el següent
resultat:

- Cinc (5) vots a favor, quatre (4) del PP i un (1) de UM.
- Cinc (5) vots en contra, tres (3) PAS-PSM i dos (2) PSOE.

Novament se sotmet a votació amb el següent resultat:
- Cinc (5) vots a favor, quatre (4) del PP i un (1) de UM.
- Cinc (5) vots en contra, tres (3) PAS-PSM i dos (2) PSOE.

La proposta presentada pel PP és aprovada amb el vot de qualitat del Sr. Batle.

MOCIÓ PAS-PSM.- La  Sra. Lourdes Noguera demana tractar per urgència la
moció. Se sotmet a votació la urgència i és aprovada per unanimitat.

Seguidament la Sra.Lourdes Noguera procedeix a donar lectura a la següent
moció.

MOCIÓ

Que presenta al Ple de l’Ajuntament d'Esporles el grup municipal del PAS-PSM.

La Llei 3/1986, de 29 d’abril, de Normalització Lingüística a les Illes Balears, afirma en
el seu art. 4, ”Els poder públics han d’adoptar les mesures necessàries per a fer



efectius la promoció, el coneixement i l’ús formal de la llengua catalana” i a l’art 27, “El
govern de la Comunitat Autònoma ha de promoure el coneixement i desenvolupament
de la llengua i cultura catalanes, especialment des de la perspectiva de les Illes
Balears, en tots els mitjans de comunicació social.”
És evident que l’escassesa de mitjans de comunicació en català a les Illes Balears fa
que les institucions públiques hagin de fer contínuus esforços per mantenir els
existents i crear-ne de nous.
En aquest sentit, el Govern de les Illes Balears va crear l’any 2001 una ràdio fórmula
en català, Som Ràdio. La intenció era disposar d’una ràdio adreçada a tots els públics
en la qual hi hagués una oferta musical, cultural i amb petits informatius que arribàs a
interessar la major part possible d’oients (segons les xifres oficials arribaren als vint-i-
cinc mil).

A més, també donava l’oportunitat a grups i discogràfiques de les Illes Balears per tal
que la nostra indústria musical no quedàs exclosa dels mitjans radiofònics com
passava en massa ocasions fins al moment.

Som Ràdio compta avui amb una plantilla de professionals ben capacitats i amb una
audiència i un nivell de qualitat, el qual no té res a envejar de la resta de cadenes
radiofòniques de la seva mateixa franja.

Darrerement, el Govern de les Illes Balears ha anunciat el tancament d’aquest mitjà de
comunicació públic i en català. El motiu argumentat és que és “il·legal i il·legalitzable”
(sic). D’aquesta manera es fa una important passa enrere pel que fa al foment de
mitjans de comunicació en la nostra llengua i, a més, no es dóna cap alternativa.

A més, totes i tots coneixem que si realment hi ha voluntat de mantenir Som Ràdio, el
Govern simplement hauria de demanar una freqüència al Ministeri i, a la propera
adjudicació, la tendrien. Aquest és el procediment que han dut a terme els governs
valencià, català, andalús, basc, etc. De fet, encara avui hi ha emissions televisives i
radiofòniques públiques que no estan totalment legalitzades.

En definitiva, ens trobam davant un fet molt greu que afecta treballadors i
treballadores, que afecta l’ús de la nostra llengua i que afecta els drets lingüístics de
les ciutadanes i ciutadans d’aquesta terra.

Per tot això, el grup municipal del PAS-ENTESA NACIONALISTA a l’Ajuntament
d'Esporles proposa al Ple que adopti els següents:

ACORDS

L’Ajuntament d’Esporles insta el Govern de les Illes Balears a mantenir l’emissora de
ràdio Som Ràdio o, abans del seu tancament, oferir alternatives que cobreixin la seva
absència del mapa radiofònic de les Illes Balears.

El Sr. Miguel Bernat diu que en principi el vot del seu grup serà l’abstenció, que hi
podien estar d’acord, però que això es produïa dijous passat i en aquest moment no
tenien elements suficients per donar una opinió ni a favor ni en contra.

El Sr. Gabriel Coll per UM diu que es decantarà pels criteris de l’abstenció pels
mateixos motius que el Sr. Bernat i que entén que hi havia altres emissores de parla
catalana que no tingueren cap suport.

La Sra. Margalida Camps pel PSOE diu que també optarà per l’abstenció ja que no
coneix els motius del tancament.



Se sotmet a votació la proposta i és aprovada amb el següent resultat:

- Tres (3) vots a favor, del PAS-PSM.
- Set (7) abstencions, quatre (4) PP, dos (2) PSOE i un (1) UM.

PRECS I PREGUNTES.-

El Sr. Miguel Ensenyat pregunta:
- Que havia vist al Registre d’Entrada que diverses associacions

demanaven el bar de la Nit de Cap d’Any, a veure quina decisió es
prendria o s’havia pres.

- Que al poble hi ha un grapat de cotxes amb un adhesiu groc, quina
actuació es duria a terme.

- Respecte als autobusos nocturns, amb quins criteris s’han establert i si es
donarà continuïtat al servei.

- Que la circulació al passeig és actualment un bordell, que s’aparca
damunt les retxes grogues, etc. i que això afecta la seguretat dels
vianants. Demana si s’ha previst prendre mesures i quines. I afegeix que
s’hi  posi remei ja.

- Que al carrer Mossèn Alcover hi ha una excavadora que fa feina en el
moment d’entrada i sortida de l’escoleta municipal, que es prenguin
mesures.

 El Sr. Sebastià Coll demana si es poden llevar els rètols de les obres de la
casa del Conserge i dels ponts, ja que pensa que ja han complit la seva
missió i que ja es poden retirar.

           El Sr. Miguel Bernat diu que el retard en la retirada dels cotxes obeeix als
tràmits, ja que aquests tenen uns terminis i, a més, l’empresa que fa el servei de
retirada habitualment, té la grua espenyada i que els altres no són tan econòmics i que
és per aquest motiu que s’esperava per a la retirada.
Respecte als aparcaments en retxa groga, entén que és un tema molt greu i molt
perseguit per la policia, però que aquesta no pot estar tot el dia davant aquests llocs
per dissuadir els conductors que no ho facin i tot just la policia s’ha girat, ja hi ha
cotxes aparcats. Que se segueix estudiant qualque sistema, mitjançant la col·locació
de qualque obstacle, etc., per poder arribar a aconseguir-ho.
Respecte a les obres del carrer Mossèn Alcover, diu que tot seguit s’iniciaren les obres
es procedí a l’aturament i se li recordà al propietari les seves obligacions de no poder
fer feina durant l’entrada i sortida de l’escoleta i les mesures de seguretat que havia de
prendre.
  La Sra. Dolors Matas, respecte al tema de la barra de la Nit de Cap d’Any, diu
que la seva intenció és de fer com altres anys, una reunió amb totes les associacions
que ho haguessin sol·licitat i mirar d’arribar a un acord entre elles.
  El Sr. Bernat diu que, com altres anys, es pot arreglar dins l’executiva del
Patronat.

Respecte al bus nocturn, la Sra. Matas diu que havia estat una prova, que el
dissabte passat un grup de joves, segons havia informat el xofer, 18, havien utilitzat
aquest servei, però que encara és massa prest per treure conclusions de
l’experiència.



El Sr. Batle demana als regidors que volen entrar en debat en les respostes
dels regidors, que no convertissin els precs i preguntes en un altre Ple.
  La Sra. Matas diu respecte al Bus, que és una proposta que incloïa el seu
programa electoral i que el tema de l’edat de 14 anys encara no era prou clar.
  El Batle diu que entén que els rètols s’han de llevar però que abans la
normativa.

Un  cop examinats els punts assenyalats a l'ordre del dia, essent les vint-i-una
hores i quaranta minuts, el Sr. Batle aixeca la sessió, i per fer-hi constar el que s'hi ha
tractat, jo la Secretària en donc fe, i amb el seu Vist-i-Plau estenc la present Acta al lloc i
la data assenyalats a l'encapçalament.

Esporles, 27 de novembre de 2003.
 El Batle,                 La Secretària,


	Sr.  Gabriel Coll Barceló

